

研究报告

百菌清(chlorothalonil)在水中的光化学降解

李学德¹,花日茂¹,岳永德²,李瑛³,汤锋¹,唐俊¹

¹安徽农业大学资源与环境学院,合肥 230036; ²国际竹藤网络中心,北京 100102; ³安徽省郎溪县环保局,郎溪 242100

收稿日期 2005-4-12 修回日期 2006-3-28 网络版发布日期 接受日期

摘要 研究了光源种类、溶液pH、水温和表面活性剂对百菌清光解的影响.结果表明,百菌清水溶液在高压汞灯、紫外灯和太阳光照射下的光解半衰期分别为22.4、82.5和123.8 min;在太阳光和高压汞灯照射下,百菌清在碱性溶液中比中性和酸性溶液中光解快;随着水温和表面活性剂十二烷基磺酸钠、Tween 60和Span 20对百菌清的光解表现出显著的光敏化效应,十六烷基三甲基溴化铵对百菌清光解有强烈的猝灭效应.

关键词 [百菌清](#) [光源](#) [pH](#) [水温](#) [表面活性剂](#) [光化学降解](#)

分类号

Photochemical degradation of chlorothalonil in aqueous solution

LI Xuede¹,HUA Rimao¹,YUE Yongde²,LI Ying³,TANG Feng¹,TANG Jun¹

¹College of Environment and Resources, Anhui Agricultural University, Hefei 230036, China; ²International Centre for Bamboo and Rattan, Beijing 100102, China; ³Environmental Protection Bureau of Langxi County, Langxi 242100, China

Abstract

The study on the effects of light source, solution pH and temperature, and surfactant on the photochemical degradation of chlorothalonil showed that the half life of chlorothalonil photodegradation under high pressure mercury lamp (HPML), UV lamp and sunlight was 22.4, 82.5 and 123.8 min, respectively. Under HPML and sunlight, chlorothalonil had a higher photolysis rate in alkaline solution than in neutral and acid solution. The photolysis rate increased with increasing solution temperature in the range of 10 °C~40 °C, which was doubled when the temperature increased every 10 °C. Sodium laurylsulfonate (SDS), sodium dodecylbenzene sulfonate (SDBS), Tween 60 and Span 20 showed significant photosensitizing effects, while cetyltrimethylammonium bromide (CTAB) had significant photoquench effect on the photolysis of chlorothalonil.

Key words [Chlorothalonil](#) [Light source](#) [pH](#) [Solution temperature](#) [Surfactant](#) [Photochemical degradation](#)

DOI:

通讯作者

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(5699KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“百菌清” 的相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [李学德](#)
- [花日茂](#)
- [岳永德](#)
- [李瑛](#)
- [汤锋](#)
- [唐俊](#)